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Geachte Voorzitter, 

 

Met deze brief reageer ik op de hieronder geformuleerde vragen die afkomstig zijn 

van de leden van de fracties van de Partij voor de Dieren en het CDA naar 

aanleiding van het verslag van de conferentie Landbouw, Voedselzekerheid en 

Klimaatverandering, die van 31 oktober tot en met 5 november in Den Haag heeft 

plaatsgevonden. 

Vragen en opmerkingen van de leden van de fractie van de PvdD  

De leden van de PvdD fractie hebben zorgvuldig kennisgenomen van het verslag 

van de internationale conferentie over Landbouw, Voedselzekerheid en 

Klimaatverandering1 en van de Road map die daar werd gepresenteerd. Deze 

leden waren echter ook aanwezig op de internationale conferentie zelf, en hebben 

een andere indruk van het verloop hiervan en over de vermeende consensus die 

daar bereikt werd. De kritiek die tijdens de conferentie werd geuit op het proces 

en op de inhoud van de Road map is op geen enkele wijze terug te lezen in het 

verslag van deze conferentie. Waarom is ervoor gekozen om deze kritiek niet ook 

op te nemen in het verslag, en bent u bereid alsnog te erkennen dat het niet het 

geval was dat alle aanwezigen het eens waren over de Road map? Is het waar, 

dat niet gouvernementele organisaties aan het einde van de conferentie een 

gezamenlijk statement hebben gemaakt om hun ongenoegen over de conferentie 

en de Road map te uiten? Zo ja, wat was de inhoud van deze kritiek en waarom is 

deze verklaring niet genoemd in uw verslag? 

Genoemde leden vinden het van belang om inzicht te krijgen in verdere gang van 

zaken rond deze Road map die het resultaat zou zijn van deze conferentie. Zal de 

Nederlandse regering deze Road map gaan inbrengen in Cancun? Zo ja, op welke 

wijze en door wie? 
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 Kamerstuk 30 196, nr. 118 
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Antwoord 

De Roadmap for Action is als zogeheten voorzitterschapsdocument opgesteld (en 

is derhalve geen consensusdocument) en tijdens de conferentie ontwikkeld op 

basis van de brede inbreng van key note sprekers, presentaties en best practices 

van landen, bedrijfsleven en maatschappelijke organisaties. Aanwezige landen en 

deelnemers hebben actief bijgedragen aan de ontwikkeling van de Roadmap en de 

lijst met concrete acties welke op de slotdag in plenaire zitting is gepresenteerd. 

Hierin zijn een groot aantal aspecten en mogelijke instrumenten uitgewerkt, die 

wereldwijd breed werden gedeeld, rond het thema landbouw, voedselzekerheid en 

klimaatverandering. Een groot aantal maatschappelijke organisaties heeft 

deelgenomen. 

 

Een aantal maatschappelijke organisaties had tijdens de conferentie aangegeven 

zich zorgen te maken over de transparantie in het proces; ervan uitgaande dat de 

deelname aan de Conferentie op uitnodiging geschiedde. Wat dit laatste betreft is, 

naast de landen, ook een breed scala van bedrijven en maatschappelijke 

organisaties en koepels daarvan uitgenodigd. Alle aanvullende aanvragen tot 

deelname van organisaties die op dit thema werkzaam zijn, werden gehonoreerd. 

Hiermee was een brede deelname (1.000 deelnemers) gegarandeerd.  

 

Het document is tijdens de slotbijeenkomst gepresenteerd en de Roadmap geeft 

tevens aan dat alle aanwezige ministers op de Conferentie de samenhangende 

benadering van de landbouwontwikkeling, voedselzekerheid en klimaat

verandering met enthousiasme in eigen land willen oppakken en ook in 

internationale gremia verder nastreven. 

 

De Roadmap met concrete acties zal door of namens de voorzitter van de 

conferentie tijdens een High Level Event op 9 december a.s. en marge van het 

officiële high level segment in Cancun worden gepresenteerd. Dit High Level event 

wordt door de Wereldbank samen met Mexico en Nederland georganiseerd. Een 

vervolgconferentie zal in Vietnam in 2012 plaatsvinden. 
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Vragen en opmerkingen van de leden van de fractie van het CDA 

De leden van de CDA fractie hebben vernomen dat de Roadmap op basis van 

voorzittersconclusies is opgesteld omdat niet alle organisaties en instellingen, 

particuliere sector, non gouvernementele organisaties, filantropische stichtingen, 

het maatschappelijk middenveld, de landbouwers en de wetenschappelijke 

gemeenschap zich konden vinden in de voorliggende voorstellen. Is deze stelling 

juist? 

 

Antwoord 

Het doel van de conferentie was om tot concrete acties te komen op het gebied 

van landbouw, voedselzekerheid en klimaat. Om die reden is ervoor gekozen om 

niet te gaan onderhandelen over teksten, maar te kijken naar ‘lessons learned’ 

van lopende programma’s en projecten op dit gebied en te kijken hoe deze 

kunnen worden opgeschaald en verder kunnen worden uitgebreid. Om die reden is 

gewerkt met een voorzitterschapsdocument. 

 

Vraag 

De leden van de CDA fractie zijn van mening dat gezien de roadmap for action 

een levend document is deze de komende periode zichzelf, in de zin van met 

behulp van alle al eerder genoemde organisaties ect, verder ontwikkeld en waarbij 

nieuwe acties kunnen worden toegevoegd. Waarmee het een dynamisch 

document is. Klopt het dat tijdens de klimaatconferentie in Cancún een 

terugkoppeling wordt gegeven van de Haagse conferentie? Klopt het dat 

daarnaast om uitwisseling van goede voorbeelden, kennis en technologie te 

bespoedigen en toepassing ervan verder uit te breiden, landen hebben 

opgeroepen om in Cancún een besluit te nemen over het opstellen van een 

werkprogramma over landbouw in aanvulling op verdere adaptatie en 

mitigatiemaatregelen? Op welke wijze wordt vorm gegeven aan het opstellen? 

Gaat het hierbij om proces afspraken? Welke bijdrage levert Nederland hierin zo 

vragen de leden van de CDA fractie zich af.  

 

Antwoord 

Door of namens de voorzitter van de conferentie zal tijdens een High Level Event 

op 9 december a.s., en marge van het officiële high level segment in Cancun, de 

Roadmap van de Conferentie Landbouw, Voedselzekerheid en Klimaatverandering 

worden gepresenteerd. Dit High Level Event wordt door de Wereldbank samen 

met Mexico en Nederland georganiseerd.  
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Binnen de klimaatonderhandelingen wordt gewerkt aan een besluit over het 

opstellen van een werkprogramma door de Subsidiary Body on Scientific and 

Technical Advice (SBSTA) om uitwisseling van  goede voorbeelden, kennis en 

technologie te bespoedigen en toepassing ervan uit te breiden. Een dergelijk 

besluit werd bij eerdere klimaatonderhandelingen breed ondersteund. 

Besluitvorming hangt echter af van het gehele pakket van klimaatafspraken. 

Nederland ondersteunt een dergelijke besluit en in het proces dat SVSTA dan zal 

opstarten kan Nederland met andere landen en organisaties bijdragen aan het 

werkprogramma. Elementen uit de Roadmap zijn daartoe een goed basis.   

 

Er wordt in samenwerking met de deelnemers gewerkt aan vervolgstappen voor 

uitwerking en implementatie van de roadmap. 

Een vervolgconferentie wordt in Vietnam in 2012 georganiseerd. 

 

De Staatssecretaris van Economische Zaken, Landbouw en Innovatie, 

 

 

 

 

dr. Henk Bleker 


